

لوائح الأنوار على منح الغفار لخير الدين الرملي (١٠٨١ هـ) دراسة وتحقيق من أول الكتاب إلى نهاية الوقف

أمل عبد الجبار ظفر

إشراف: أ.د. عبد الله نذير أحمد

المستخلص

يعد المذهب الحنفي أقدم المذاهب الفقهية وأوسعها انتشارًا، وإن الإمام الرملي المتوفى سنة (١٠٨١ هـ) من الفقهاء المتأخرين قد حظي بمكانة عالية في المذهب، وقد عني هذا البحث بتحقيق حاشيته (لوائح الأنوار) على (منح الغفار شرح تنوير الأبصار) للتمرتاشي المتوفى سنة (١٠٠٤ هـ).

حيث قسمت هذا البحث إلى قسمين: الأول هو قسم الدراسة، وجعلت الفصل الأول منه للتعريف بالمؤلفين في مبحثين: الأول للتعريف بـ (التمرتاشي مؤلف المتن والشرح)، والثاني للتعريف بـ (الرملي مؤلف الحاشية) وانتهجت فيه المنهج التاريخي من خلال توثيق كل ما يخص المؤلفين من حيث الاسم، والنسب، والمولد، والشيوخ، والتلاميذ، والآثار العلمية، وتاريخ الوفاة وتناء العلماء عليهما.

ثم الفصل الثاني للتعريف بالكتب الثلاثة، حيث كان المبحث الأول للتعريف بالمتن (تنوير الأبصار)، ثم الثاني للتعريف بالشرح (منح الغفار) تعريفًا مختصرًا، ثم الثالث للتعريف بالحاشية (لوائح الأنوار) حيث انتهجت المنهج الوصفي الاستقرائي الاستنباطي بإثبات صحة عنوان الكتاب ونسبته لمؤلفه، والباعث على تأليف الكتاب، وتتبع منهج الإمام الرملي في الجزء المحقق مع بيان مصادره، وأهمية هذا الكتاب، ومصطلحاته، ووصف نسخ المخطوطة، وصور من نماذجها.

أما القسم الثاني وهو قسم التحقيق، احتوى على ثلاثة عشر كتابًا، ابتداءً بالطهارة وانتهاءً بالوقف، اتبعت فيه منهجية التحقيق المعروفة، معتمدة في ذلك على ثلاث نسخ خطية من نسخ المخطوطة.

هذا وقد خلصت إلى أهمية هذه الحاشية، وإثبات نسبتها إلى مؤلفها الإمام الرملي، وتمتع هذا الإمام بشخصية العالم الفقيه المفتي والتي ظهرت بوضوح من خلال منهجه العلمي الفريد في هذه الحاشية، إضافة إلى اعتماده على مصادر علمية متنوعة ما بين الفقه، والأصول، والتفسير، والحديث، واللغة، وغيرها، وأيضًا من خلال التعريف بمؤلفاته الأخرى.

وكما تمت الإشارة إلى مكانة الإمام الرملي في الفقه الحنفي فإن هذا البحث يفتح آفاقًا جديدة للباحثين بتحقيق كتب هذا الإمام العظيم، وإخراجها للنور ليستفيد منها طلبة العلم، وغيرهم من المهتمين بتحقيق التراث الإسلامي الفقهي.

LAWAEYH ALNWAR ON MENAH AL GAFFAR STUDY AND INVESTIGATION FROM THE BEGINNING OF THE BOOK UNTIL THE END OF ENDOWMENT BOOK

Amal Abduljabbar Dhafar

Supervisor: Abdullah Natheer Ahmad.

Abstract

The Hanafi School of jurisprudence is the oldest and most widespread school of jurisprudence. Imam Alramli, who died in the year 1081 Hijri, was one of the late jurists who had an elite position in the jurisprudence. This research was concerned with the investigation of his side notes (Laweyh Alanwar On Menah Algaffar explanation of Tanweer Alabsar ALABSAR) by Altomortashi, who died in the year 1004 Hijri

This research is organized into two sections: where the chapter part of the section is introducing the two authors put forth in two researches: the first introducing (Altomortashi, the author of the book main text and the explanation), the second introducing (Alramly the Author of side note), and I follow the historical method through documenting everything that pertains to the authors in terms of name, lineage, birth, scholars, students, their scientific product, date of death and the praise of scholars on them .

Then the second chapter was for the introduction of the three books, where the first topic was to define the main book's text (Tanweer Alabsar), then the second to define the explanation (Menah Al Gaffar) a brief definition, and then the third to define the side note (Lawaeyh Alnwar), where I followed the inductive descriptive approach by proving the correctness of the book's title and attribution to its author, and the motivation of writing the book, where I follow the approach of Imam Alramli in the investigated part with an explanation of its sources, the importance of this book, its terminology, a description of the manuscript copies, and some of its copies.

The second section, which is the investigation section, contains thirteen books, starting with the purity and ending with the endowment, in which it followed the well-known methodology of investigation, based on three copies of written manuscript.

I showed that this side note is very importance, and proved its attribution to its author, Imam Alramli. Also I showed that this imam enjoyed the personality of the world jurist scholar, which was clearly demonstrated through his unique scientific approach in his side note, in addition to his reliance on various scientific sources between jurisprudence, fundamentals, Quran interpretation and Hadith, Arabic language, and others, in addition to introducing his other books.

As the position of Imam Alramli in Hanafi jurisprudence was indicated, this research opens new horizons for researchers by investigating the books of this great scholar and bringing them to light for the benefit of students and others interested in investigating the Islamic jurisprudence heritage.